
З  К В ІТ Н Я

1 9 8 7 - г о  
фахівці дер- 
ж а в н о г о 
п ідприєм ства 
“ Ч о р н о б и л ь - 
водексплуата- 
ц ія ” почали 
приймати об
’єкти, розташо
вані на терито
ріях Поліського 
району, що 
відійшли під 
ю р и с д и к ц ію  
А д м ін істрац ії 
зони відчужен
ня і зони безу
мовного (обо
в ' я з к о в о г о )  
відселення. Попервах, 
вони були обстежені, а з 
січня 1998 року почала
ся їхня експлуатація.

У цілому експлуатацій
никам було передано 
близько 80 км каналів, 18 
км водозахисних дамб, 
63 водопостачальні 
свердловини, а також 54 
гідротехнічні споруди - 
шлюзи-регулятори. Екс
плуатувати останні одра
зу ж не було ніякої мож
ливості. По-перше, вони 
не ремонтувалися протя
гом дванадцяти років, що 
минули з часу Чорно
бильської катастрофи. 
По-друге, до 1986 року 
багато з них вже відпра
цювали більше 7 років і 
вимагали  капітального 
ремонту, який так і не 
було проведено. Затра
ти на введення в екс
плуатацію виявилися 
значно більшими, ніж очі
кувалося.

Роботі передувало 
всебічне обстеження цих 
об’єктів. Складалися де
фектні акти, проводили
ся необхідні виміри, виз

началися обсяги майбутніх 
робіт, під які було виділе
но додатково 11 праців
ників. Замало, але треба 
враховувати фінансову 
скруту у державі.

З січня 1998 року по
чалися тут необхідні робо
ти. Головну увагу приділя
ли ремонту. За готовності 
споруд починалася їхня 
експлуатація. Під час якої 
ставилося дві мети. У пері
од повені, що нерідко трап
ляється у цих краях, скида
лися залишки води, аби 
запобігти розмиванню 
дамб. З іншого боку - за 
допомогою водних споруд 
можна було ефективно 
ліквідовувати пожежі, пере
криваючи канали та 
підтоплюючи торфяники, - 
у заплаві Ужа їх дуже ба
гато. А які небезпечні 
пожежі на торфяниках - 
відомо.

Не менш важливим є 
забезпечення нормально
го функціонування якщо 
не всієї системи каналів, 
то хоча б головних із них - 
магістральних. Не давати 
застоюватися воді, особли

во спекотного літа, коли у ній 
швидко падає кількість кис
ню, що призводить до масо
вої загибелі риби.

Для високопрофесійних 
фахівців, якими є спеціалісти 
“Чорнобильводексплуатації”, 
ці завдання по силі, але й 
проблем вистачає. Найпер
ше - відсутність необхідної 
технічної документації. 
Організацій, котрі експлуату
вали поліські канали, не 
існує вже більше десяти 
років, і значна частина їхніх 
документів знищена із закін
ченням терміну зберігання. 
Тобто відновити її через ар
хіви можливо (що й роблять 
спеціалісти підприємства), 
але далеко не в повному об
сязі.

Друга проблема 
відсутність сучасної земле
рийної техніки. Та, що вико
ристовується нині - технічно 
та морально застаріла. Кон
че необхідно мати хоча б 
два нових бульдозери і один 
екскаватор, які мають працю
вати в єдиному комплексі. 
Але грошей на придбання 
хоча б одного із цих ме
ханізмів поки що немає.

Бракує коштів і на 
упровадження системи 
постійного радіозв’язку з 
виробничими майданчи
ками, що знаходяться на 
відстані більш як 60 км. 
Доцільно було б мати у 
розпорядженні водоекс- 
плуатаційників пересув
ний вагончик, аби уне
можливити щоденні 
“човникові” перевезення 
людей на роботу, що 
тільки на користь за 
гальній справі. Однак, 
незважаючи на труднощі, 
з початку року очищено 
вже 35,6 км каналів, при 
цьому було видобуто 28 
тисяч кубічних метрів 
грунту. Невеличкими си
лами ремонтується во
дозахисна дамба, відла- 
годжено 21 гідротехніч
ну споруду, проведено 
інші важливі роботи для 
відновлення водоканаль- 
ної системи, що є части
ною великого плану посту
пової реабілітації земель, 
забруднених внаслідок 
Чорнобильської катаст
рофи.
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